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Beszámoló a MÉK Elnökségének 2021. évi munkájáról 

A 2021-es év a Kamara életében az elhúzódó veszélyhelyzeti intézkedések, korlátozások 
árnyékában és az országos tisztújítás lebonyolításával telt. 
 
A MÉK Elnöksége csupán néhány személyes ülést tudott tartani, a legelsőt csak ősszel. A 8 online 
elnökségi ülés mellett számos döntést hozott elektronikus, emailes szavazással is. Az elnökségi 
ülésekről szóló tájékoztatások beszámolók közzétételére 2020 óta kerül sor, ezt 2021-ben is 
folytatódott, melynek során az ülésekről rövid összefoglalókat tettünk közzé honlapunkon, hogy 
az elnökségi ülések fő témáiról tájékoztatást adjuk. A kamara szerveinek, bizottságainak 
működését ebben az évben is sok esetben un. elnöki intézkedések szabályozták a veszélyhelyzet 
ideje alatt, amelyre Korm. rendelet adott felhatalmazást. 
 
Az év elején a kitűzött májusi küldöttgyűlést végül a veszélyhelyzet miatt személyes jelenléttel 
nem lehetet megtartani, így a hatályos szabályok szerint a beszámolók elfogadásáról az 
elnökségnek kellett döntenie, melyet később a szeptemberi küldöttgyűlés is elfogadott. 
A választott tisztségviselők mandátuma 2021. november 10-én járt le. Mivel azonban félő volt, 
hogy a nyáron bevezetett korlátozások az őszi időszakban ismét visszatérnek, így a mandátum 
lejártához igazodó, novemberi tisztújítás helyett szeptemberben került sor a választásra. A 
Küldöttgyűlés külön határozatban rögzítette azt, hogy a 2021. szeptember 30-án megválasztott 
Magyar Építész Kamara tisztségviselői megbízásának 4 éves időtartama 2021. november 10. 
napjától – 2025. november 10. napjáig tart. 
 
A küldöttgyűlés előkészítése kapcsán ebben az évben három TET ülés tartottunk, ebből kettőt 
év elején online formában, majd augusztus végén a MÉK székházában rendeztünk. 
 
A Magyar Építész Kamara a 266/2013. (VII.11.) Korm. rendelet alapján jogosultsági vizsgát és 
beszámolót tart a hozzátartozó szakterületek új szakmagyakorlóinak. A jogszabályi környezet és 
a bizonytalan pandémiás helyzet miatt nem tudtunk vizsgákat tartani az elején. A MÉK elnöksége 
annak érdekében, hogy a szakmagyakorlókat ne érje hátrány, tevékenységüket folytathassák 
méltányosságból átmeneti intézkedéseket hozott 2020-ban a veszélyhelyzet fennállásáig, 
amelynek meghosszabbítására is sor került. A MÉK elnöke ugyanakkor elnöki intézkedés 
keretében „extra” vizsgamenetet biztosított a szakmagyakorlóknak április – májusban. 
A vizsgajegyzetek frissítésére áprilisban került sor. 
 
A MÉK a kamarai tagok és a Területi Kamarák számára létrehozott szakmai programokra 
vonatkozó hozzájárulási alapra ebben az évben is több pályázat érkezett. A pályázat útján 
olyan projektek finanszírozhatók, amelyek a tagság szakmai továbbképzését, tájékoztatását 
szolgálják.  
A kiírás értelmében a felhasználási területnek, szakmai feladatnak az építész szakmát érintőnek 
kell lennie, amely szélesebb körű (regionális, országos) érdeklődésre tarthat számot. Kamarai 
szervezet vagy gazdasági társaság működtetésére ez a szakmai munkát biztosító keret nem 
használható fel, működési költségek, bérek nem fedezhetőek belőle. 2021-ben is két önálló 
pályázati forduló került meghatározásra, összesen 17 pályázat került támogatásra, amelyek közül 
területi kamarai kiadvány, könyv, szakmai nap, szakmai díj is szerepelt.  
 
A tagság részéről a pandémia alatt felmerülő igény volt az online szakmai továbbképzések 
megszervezése a MÉK továbbképzéseinek lebonyolítására szolgáló TAKO rendszerében, 
amelynek informatikai fejlesztései még 2020-ban kezdődtek meg. 2021-ben összesen 7 online 
továbbképzést tudtak elvégezni a szakmagyakorlók mellett a téma iránt érdeklődök is. 
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A tantermi kötelező továbbképzéseket évek óta a MÉK szervezi mind Budapesten, mind a 
területi kamaráknál. 2021-ben nem tudtunk a veszélyhelyzeti korlátozások miatt vidéki 
helyszíneken képzés tartani, ősszel pedig csak két budapesti továbbképzés került 
megrendezésre, ezt követően a pandémiás helyzet nem tette lehetővé a szervezést.   
 
Beszámoló a Kamara kapcsolatairól  

A 2021. év a kamarai munka tekintetében is a COVID-19 jegyében, árnyékában telt. A tavaszi 
három és az ősszel kezdődött második hullám több, mint fél évre korlátozta az operatív munkát, 
melyet az internet segítségével csak részben lehet pótolni. Az elmúlt év elnökségben végzett 
munkát elsősorban a kapcsolattartásban megmutatkozó, a stratégiai helyzetkeresés és 
pozicionálás jelentette.  
Tekintettel az Építészeti és Építésügyi helyettes Államtitkárság új feladataira a 2014-2018 között 
megindított változások visszacsatolási tapasztalatszerzése, az esetenként előforduló anomáliák 
kezelése nehézkes. A törvények, rendeletek előkészítési fázisban történő egyeztetése változatos 
képet mutat, van ahol példa értékű, bizonyos esetekben nem történt meg.  
A MMK-val folytatott korábbi évek párbeszéde a Beruházási Folyamatok Rendszere (BFR) és 
Tervezői Szolgáltatási Rendszer (TSzR) kimunkálása, vele együtt a díjszámítás –mint alrendszer- 
kidolgozása a feladatok mellérendelő, additív mérnöki felfogása okán- megakadt, a 
generáltervezői felfogást és rendszerező irányt úgy tűnik a nem helyén értelmezett szakmai 
öntudat, identitás keresés felélte. Ugyanez a helyzet a bejelentési tervek sokszor tartalmatlan 
épületgépészeti és elektromos rendszerleírásaival is: amig az MMK ezt presztízs és pozíció 
kérdésként és nem szolgáltatásként kezeli, nincs mód a megegyezésre, ezzel szemben viszont a 
jogosultságról szóló rendelet egyeztetésekor a két kamara egyeztetett anyaga került megküldésre 
a jogalkotó felé. 
 
A MÉK Elnökségének képviselői részt vettek az Ybl-, a Pro Architectura- és a Mőcsényi Mihály-
díj Bizottság munkájában, az Országos Központi Tervtanácsban. 
 
A MÉK-nek továbbra is kezdeményezni kell a „munkába adás rendszer” kidolgozását. A jelenlegi 
pályázati rendszer (310/2015 Korm. rendelet) nem idomul a gazdasági és kulturális elvárásokhoz, 
jellemző, hogy az évben alig fél tucat pályázat volt. Ezzel kapcsolatban egyeztetések történtek a 
közbeszerzéseket felügyelő kormányzati szervvel.  
 
Az MMA Építőművész Tagozata folyamatos tájékoztatást kap a MÉK álláspontjáról aktuális 
kérdésekben, emellett informál a Magyar Építészeti Múzeum létrehozásának folyamatáról. 
Célunk, hogy a „szolgáltató múzeum” tevékenységébe, működésében a MÉK, a kamarák minél 
nagyobb arányban vegyenek részt.   
 
Sajnálatos módon a korábbi elnökség által ápolt és szervezett „Miskolci nyolcak” rendszeres havi 
informatív találkozók elmaradtak az utóbbi évben, 2021-ben azonban megkezdődött a találkozók 
újraindítása az MMMA szervezésében, A járványhelyzet miatt három találkozóra került csak sor, 
melyeken – többek között – a szerzői jog kérdéseit vitattuk meg elsősorban tervezett  
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Beszámoló a stratégiaalkotással és kommunikációval kapcsolatos 2021-es tevékenységről 
 
Már 2018-ban megkezdődött a MÉK hosszú távú stratégiájának meghatározása, kidolgozása. 
2018. év végén a Küldöttgyűlés ezek közül kiemelt 3 témát: 
• a tagdíjreform, 
• a szakirányú gyakorlat megszerzésének szabályozása, valamint 
• az országos szakmafelügyeleti rendszer kidolgozását. 
 
2019-ben a MÉK megkezdte a fenti stratégiai fejezetek feldolgozását, melyet a 2019. májusi 
küldöttgyűlés elé tárt. 2021-ben folytatódott az előkészítő munka, melyet lassítottak a 
járványhelyzetből adódó körülmények. Előkészítő egyeztetések folytak a szakmagyakorlat és a 
szakmafelügyelet témakörében, mellyel párhuzamosan továbbra is ki kell dolgozni, meg kell 
határozni a Területi Kamarákkal közösen a Kamara hosszú távú feladatait és céljait. A 
közelmúltban történt jogszabályváltozások miatt a szakirányú gyakorlat megszerzésével és a 
mentor-gyakornoki rendszer kidolgozásával kapcsolatos feladatokat elvégzését fel kell gyorsítani. 
 
2021. tavaszán a MÉK széles körű felmérést készített a tagjainak szakmagyakorlását érintő 
gazdasági kérdésekről. A cél az volt, hogy egyrészt a stratégiai célok meghatározásához 
megfelelő adatokkal rendelkezzünk arról, hogy hogyan működnek a tervező cégek, másrészt hogy 
a valós piaci helyzet ismeretében tudja a MÉK képviselni tagjaink érdekeit a tervezési díjakkal 
kapcsolatos belső szabályozásban, és a mindannyiunk számára elfogadható gazdasági környezet 
kialakítását célzó Kormányzati egyeztetéseken. A felmérésre 1271 válasz érkezett, amely az aktív 
létszám 13,29 %-a. Területi megoszlásban elmondható, hogy a beérkezett válaszokat illetően a 
vidéki területi kamarák esetében 17,4 %-os volt a válaszadási arány, míg Budapest esetében 6,06 
%. Amennyiben a cégek létszámadatai alapján súlyozzuk a beérkezett válaszokat, abban az 
esetben a felmérés 1914 aktív tagra vonatkozik, amely a létszám 20,01 %-a. A felmérés elérte a 
célját, hiszen a beérkezett válaszok aránya megfelelően reprezentatívnak tekinthető, ugyanakkor 
egyrészt törekednünk kellene ennek az aránynak a további javítására, illetve ez valahol jelzés is 
az inaktív 80 %-nak, aki adott esetben kritizálja a Kamara aktivitását, miközben önmaga sem aktív. 
 
A válaszokból kiderül, hogy a piaci szereplők 89,5 %-a egyénileg, vagy 1-5 fős 
mikrovállalkozásként működik. Ez egy nagyon magas szám amennyiben elfogadjuk, hogy a 
nagyobb munkákkal kapcsolatos versenyképesség bizonyos mértékig összefügg a piaci 
szereplők méretével, kapacitásával. Ismételten megállapítható, ami már a 2020-as felmérésből is 
kiderült, hogy a hazai tervező szervezetek meglehetősen kis létszámúak. Ezt fontos rögzíteni, 
mert csak azok a kormányzati intézkedések, gazdaság élénkítő csomagok tudnak közvetlenül 
segítséget nyújtani tagjaink számára, amelyek ebben a léptékben is elérhetőek, illetve a Kamara 
stratégiájának is ennek figyelembe vételével kell készülnie. 
 
2021. decemberében a Magyar Építész Kamara felmérést készített a tagjainak szerzői jogot érintő 
ismereteiről annak érdekében, hogy a valós helyzet ismeretében tudja képviselni tagjai érdekeit a 
szerzői joggal kapcsolatos belső szabályozásban, és a mindenki számára elfogadható jogi 
környezet kialakítását célzó Kormányzati egyeztetéseken. A felmérésre 883 válasz érkezett be, a 
szerzői jogot érintő 2022-es feladatok meghatározása a válaszok kiértékelése segítségével 
történik. 
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2021. áprilisában a MÉK "Az épített környezet szépségei" címmel fotópályázatot írt ki. A pályázat 
célja az volt, hogy olyan képanyag gyűljön össze, amely jól reprezentálja Magyarország 
településeinek képét, értékeit 2021-ben. A beérkező pályaműveket a MÉK a településkép 
védelmével, a településképi arculati kézikönyvek népszerűsítésével kapcsolatos rendezvényein, 
nyomtatott és digitális kiadványaiban kívánja felhasználni. Pályázni négy kategóriában lehetett: 
Épített környezet / Építészeti részletek / Építészeti örökségünk / Kortárs építészet. A pályázatra 
fotókat és fotósorozatokat egyaránt be lehetett nyújtani. A pályázatra a rövid határidő ellenére 
közel 200 pályamű, 300 fotó érkezett. Köszönjük minden résztvevő munkáját, gratulálunk minden 
díjazottnak, és külön üdvözöljük Manninger Dánielt, aki "Kápolna" című fotójával elnyerte a fődíjat 
(a fotón a Pannonhalma-Cseider völgyben lévő Zarándokházhoz kapcsolódó kápolna látható, 
melyet Czigány Tamás, Papp Róbert és Cseh András tervezett). 
 
2021. őszén jelent meg a MAGYAR ÉPÍTÉSZET 10-20, amely a MÉK kiadványa. A Magyar 
Építész Kamara elnöksége egyéves előkészítő és szerkesztő munka során közel 500 oldalas 
kiadványba rendezte a kortárs magyar építészet elmúlt 11 évében megvalósult, példaértékű 
alkotásokat, amelyek méltán öregbítik hazánk elismertségét. Hisszük, hogy e válogatás a magyar 
kortárs építészet hírét viszi a világba, bemutatva mindazt a munkát és az abban testet öltő 
tehetséget, innovációt, amely Magyarországot és a külhonban élő magyar közösségeket 
gyarapítja. A kétnyelvű kiadvány egy időben jelent meg könyv és a Magyar Építész Kamara 
honlapján online formában. További célunk, hogy ezt követően a könyvhöz gyűjtött adatbázisra 
alapozva, a Magyar Építészeti Múzeum és Dokumentációs Központtal együttműködve - első 
lépésként a XXI. század -  kortárs magyar építészetét bemutató, szintén kétnyelvű, folyamatosan 
bővülő honlap létrehozása, amely lehetőséget nyújt a részletesebb megjelenésre, kiegészülve 
olyan alkotásokkal, amelyek a terjedelmi korlátokhoz kötött kiadványunkból kimaradtak. Ez a 
virtuális katalógus felépítésénél fogva különböző kutatások adatbázisát is szolgálja majd, 
mindemellett egy kereshető, a legújabb dokumentációs elveknek megfelelő, egyedülálló 
archívuma lesz a jelenkori magyar építészetnek. A nyomtatott kiadvány a FUGA-ban és a MÉK 
titkárságán vásárolható meg. 
 
Ugyancsak 2021. őszén jelent meg az ÉPÍTÉSZ ÉVKÖNYV 2019-2020. A több szempontból 
rendhagyó évkönyvben az előző kiadványokhoz képest a legszembetűnőbb különbség, hogy ez 
az évkönyv 2 évet ölel fel. A másik különbség az előző évekhez képest az évkönyv tartalmában 
fedezhető fel. A korábbi években az évkönyv meghatározó részét képezték az aktuális év 
építészeti munkáinak bemutatásai. Ezt váltja ki az előzőekben ismertetett könyv. Kiadványunkban 
nem a köszöntő villantja fel a Kamara aktualitásait, hanem az évkönyv foglalkozik vele 
részletesebben. Ugyanakkor továbbra is bemutatjuk az érintett 2 év különböző formában díjazott 
építészeit, akik közül igyekeztünk minél többet megszólaltatni, arra kérve Őket, hogy a díjazott 
épületeiken túl beszéljenek magukról, mindarról, amit az építészet ma jelent számukra. A 
kiadvány a MÉK-ben és a Területi Kamarák irodáiban elérhető. 
 
Mint arról korábban beszámoltunk, a MÉK Elnöksége úgy döntött, hogy az Építész közlönnyel és 
az Évkönyvvel kapcsolatos teendőket 2020-tól saját hatáskörben végzi. Az Építész Közlöny 2021-
ben is ebben az új struktúrában jelent meg. Az új felépítésnek megfelelően minden számban 
kitértünk a MÉK híreire, tájékoztattuk a tagságot a jogszabályokkal, a járvány helyzettel 
kapcsolatos tudnivalókról, beszámoltunk az aktuális kulturális hírekről, kiállításokról, 
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kiadványokról, díjakról. Mint ahogy azt korábban jeleztük, a megjelenő új közlönyök minden 
esetben 1-1 fókusztémát jártak, járnak körbe, bemutatva ehhez kapcsolódó építészeti 
alkotásokat, cikkekben elemezve az érintett témák különböző aspektusait. 2021. fókusztémái az 
alábbiak voltak: 
- 2021/1: Munkahelyek építészete, irodaépületek tervezése 
- 2021/2: Ökológia és klímavédelem az építészetben 
- 2021/3: Sport, és a sportlétesítmények 
- 2021/4: A szakrális terek építészete 
- 2021/5: Oktatási terek építészete 
- 2021/6: Vendéglátás épületei (szálloda, étterem, fürdő) 
 
A Fókusztémáink kapcsán ebben az évben is több olyan szerző írását üdvözölhettük a 
Közlönyben, akik nem szakmabeliként más szemszögből osztották meg a véleményüket az 
Olvasókkal. Ilyen volt Kurucz Regina a HuGBC részéről, Hajdú B. István sportriporter, Dr. Beer 
Miklós nyugalmazott püspök, Wagner Tamás református lelkész 
A közlöny 2022-ben is ebben a struktúrában kíván megjelenni, bízva abban, hogy a járvány 
elmúltával újra egyre több rendezvényről tudunk beszámolni. 
 
 
Beszámoló az Európai Építészek Tanácsa (ACE) 2021.  évi munkájáról 
 
Az ACE (Európai Építészek Tanácsa / Architects' Council of Europe, ACE) az egyetlen, az európai 
építészeket - európai szinten - képviselő szakmai szervezet.  
A szervezetet 1990-ben alapították Olaszországban. 32 tagországból jelenleg 46 szervezet 
(kamara és szövetség) alkotja az összességében 600.000 építészt összefogó, képviselő tanácsot. 
A Magyar Építész Kamara több mint 20 éve van kapcsolatban a szervezettel, 2004 óta teljes jogú 
tag. 
 
Makovényi Ferenc 2020-ban két évre lett megválasztva ACE Elnökségi tagnak, a 2021-es év a 
második éve volt ebben a tisztségben. 
Az egy év alatt 52 ülésen vett részt, melyből egy volt személyes részvétellel Brüsszelben, 2021 
10. 29.-én, amikor az új elnökség megválasztása történt, a többi megbeszélés, konferencia 
internetes alapon történt.  
Az intenzív terhelésre való tekintettel nem vállalta tovább az elnökségi munkát, az új elnök 
kérésére azonban továbbra is segíti azt, mint külsős szakértő. 2021-ben kidolgozott egy új 
működési szabályzatot és ügyrendet, melynek bevezetése már az új elnökségre marad.  
2021 év végén csatlakozott egy Európai Uniós programhoz, mint szakértő és zsűror: a SOAR 
programhoz. A program célja, hogy az egyházi létesítmények biztonságáról fogalmazzon meg 
tervezési ajánlásokat és jó példákat gyűjtsön, melyekből kiállítás szerveződik. Ebbe a programba 
öt Európai ország kapcsolódik bele- köztük Magyarország is.  
Az új ACE elnök Ruth Schagemann Németországból, akinek vezetésével felálló új elnökség jó 
eséllyel fogja megújítani a szervezetet. 
Az ACE -ben végzett munka és az utazás a MÉK számára semmilyen költséget nem jelentettek, 
az egyetlen utazást az ACE központi költségvetéséből fedezték. A MÉK számára csak a 
választáson szavazó delegáltak utazása jelentett költséget, de ezt az éves költségvetés 
tartalmazta.  
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Éves közgyűlés (GA 2021/1) 
Az ACE rendes éves első közgyűlésére (GA21/1) 2021. április 23-án videokonferencián keresztül 
került sor, ahol a napirend szerint tárgyalt beszámolókat - az alátámasztó dokumentumok korábbi 
megismerése után – az ACE-tagszervezetek delegáltjai egyhangúan elfogadták. A GA21/1 
napirendje és az azt alátámasztó dokumentumok az ACE honlapján elérhetők.  ACE website. 
Ágazati tanulmány 2021. 
 
2021-ben az ACE hetedik alkalommal adta ki az európai építész szakma helyzetéről szóló ágazati 
tanulmányt. A felmérés eredményeit a szervezet felhasználja a szakmagyakorlók érdekében 
kifejtett érdekérvényesítésben a különböző európai fórumokon. 
 
Az ágazati tanulmány az Európai Építészek Tanácsa (ACE) megbízásából kétévente készülő, az 
Európai Unió Kreatív Európa programja által társfinanszírozott felmérés, amely statisztikai, 
szociológiai és gazdasági adatokat gyűjt és elemez az európai építészekről, az építészeti piacról 
és az építészirodákról. A 26 európai ország 25 600 építészétől kapott válaszok alapján a 
tanulmány 2020-as kiadása új kutatási területekkel gazdagodott, így kétségkívül az európai 
építész szakmáról szóló legátfogóbb tanulmány, amely az építész szakma és az épített környezet 
iránt érdeklődők számára nélkülözhetetlen referenciaeszköz. 
A magyar építészek a tanulmányhoz szükséges válaszadások tekintetében inaktív volt, kevés 
adatot szolgáltattak az európai szintű felméréshez. 
 
A Covid-19 válság az a kognitív szűrő, amelyen keresztül az idei felmérés elkerülhetetlenül 
áttekintésre kerül. A társadalmi és gazdasági költségek, a zavarok és a folyamatos bizonytalanság 
- mindegyik hatással van az idei eredményekre. A Covid-19 hatással volt az építészek 
munkamódszerére, a munkavégzésük helyére és egyáltalán arra, hogy egyáltalán dolgoznak-e. 
A járvány a magánpraxisok jelentős számú alkalmazottjának foglalkoztatását hátrányosan 
befolyásolta. A jövőbe vetett bizalom csökkent, mivel egyre több építész számít arra, hogy a 
következő 12 hónapban csökken a munkamennyiség. Azonban úgy vélik, az építészek jó 
helyzetben vannak a kilábaláshoz. 
 
A kutatás szerint az építészek száma 2008 és 2018 között 24%-kal nőtt ugyan, de azóta nem 
változott. Az építészek 17 milliárd euróval járulnak hozzá az európai gazdasághoz.  
A fenntartható építészet növekvő trendként jelenik meg, az építészek 57%-a "gyakran" tervez 
alacsony energiafelhasználású épületeket. Az építészeti piac értéke továbbra is növekszik, 2018 
óta 4%-kal emelkedett. A magánlakásépítés továbbra is a legfontosabb ágazat az építészek 
számára; 10 építészirodából majdnem 9 vállalt valamilyen lakástervezési munkát az elmúlt évben, 
és az ágazat az átlagos irodaforgalom 54%-át generálja. 
 
A szakma egyre kiegyensúlyozottabb: a női építészek aránya a 2010-es 31%-ról 42%-ra nőtt. A 
nemek közötti bérszakadék a 2018-as 25%-ról 2020-ra 21%-ra csökkent, de továbbra is fennáll. 
Az építészképzés tekintetében a nemzetközi perspektívát hangsúlyozza a tanulmány, miszerint 
minden harmadik építész más országban tanult. 
 
A tanulmány kapcsán Georg Pendl, az ACE elnöke rámutatott: "Emlékeztetek arra, hogy az ilyen 
tanulmányok alapvető kiindulópontot jelentenek egy olyan szervezet számára, amely az építészek 
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érdekeinek képviseletére törekszik. Először is tudnunk kell, hogy kik vagyunk, aztán levonhatjuk 
a következtetéseinket, amelyekből a következő lépéseinket megalapozhatjuk. Az előző évekhez 
hasonlóan ismét úgy látjuk, hogy a szakmát - hatalmas többségben - a mikro- és kisvállalkozások 
alkotják. Ez azonban nem jelenti azt, hogy ezek az irodák nem tudnak viszonylag nagy projekteket 
tervezni: ez a tény nem annyira közismert, de ez a valóság. Ezt hangsúlyoznunk kell, különösen 
a közbeszerzési kérdések tekintetében, ahol a kisebb egységek kizárására irányuló tendenciával 
szembesülünk."  
 
A jelentés egyik szerzője, Aziz Mirza szerint: "Az idei ágazati tanulmány megállapításait kettészeli 
a Covid-19 válság. Egyes statisztikák - a praxisok forgalma, a piac mérete, a munkamennyiség - 
azt mutatják, hogy a szakma a járvány kitörése előtt folyamatosan növekedett. Más statisztikák 
azt mutatják, hogy a jelenlegi válság - például a teljes munkaidős foglalkoztatás csökkenése és a 
növekvő munkanélküliség - hogyan kezdi sújtani az építészeket. Bár a szakma nem lehet mentes 
a világjárvány gazdasági hatásaitól, az ágazati tanulmány azt mutatja, hogy az európai építészek 
lelkesen alkalmazzák a digitalizációs eszközöket, így jól felkészültek a fellendülésre, ha az 
bekövetkezik." 
 
Konferencia az ACE második közgyűléséhez kapcsolódóan 
Az ACE 2021-es második közgyűléséhez kapcsolódva október 28-án Brüsszelben hibrid 
formában került megrendezésre az „Éghajlatváltozás és épített örökség” című konferencia.  
Kristiaan Borret Brüsszel főépítésze, Georg Pendl ACE elnöke és Thomas Vonier az IUA korábbi 
elnöke köszöntő beszédükben az épített környezet alakításában előttünk álló kihívásokról 
értekeztek. Kristiaan Borret szerint „a pandémia utáni pánik időszakában itt az ideje a 
paradigmaváltásnak, amelynek az építészeti gyakorlatban is változást kell eredményeznie”. 
Georg Pendl szerinta jövőben "a bontás kivétel" lesz az építéssel összefüggő tevékenységek 
sorában. 
A délelőtti főelőadásban Anna Heringer bemutatta a 2021-es New European Bauhaus Awards 
egyik nyertes bambusz- és földprojektjeit, amelyek mind közösségi tervezésen és részvételi 
megvalósításon alapulnak. A további előadások is illeszkedtek az európai Green Deal-hez, 
miszerint a New European Bauhaus lehet a lelke az ökológiai kezdeményezéseknek. 
Az ülés második része az EU éghajlatpolitikai fellépése köré szerveződött. Ambiciózus 
nyilatkozatok, grandiózus felújítási kezdeményezések és rengeteg forrás ígérete tematizálták a 
fórumot. "Mi lesz a megfizethető lakásokkal?" és "ki fogja valójában fizetni mindezért?" - hangzott 
el néhány kritikus kérdés a hallgatóság részéről. Bemutatásra került a körkörös ökoszisztémára 
vonatkozó uniós politika példákon keresztül. Anne Grady, az EU Kulturális és Oktatási 
Bizottságának szakpolitikai tisztviselője a kulturális örökség éghajlatváltozással szembeni 
ellenálló képességének erősítésével (Strenghtening Cultural Heritage Resilience for Climate 
Change) foglalkozó munkacsoport tevékenységéről beszélt.  
Martin Rauch a 2021-es New European Bauhaus Awards másik nyertes projektjét mutatta be, a 
döngölt vályogszerkezetű épületek térnyerését előre vetítve a lakásépítésben. A záró ülésen a 
New European Bauhaus kerekasztal résztvevőivel a fiatal építészek bevonásáról beszélgettek az 
ACE és az Európai Építészképzési Szövetség (EAAE) képviselői. 
 
  



2022. március 1. 

Beszámoló a MÉK Elnökségének 2021. évi munkájáról  8 

Éves közgyűlés (GA 2021/2) 
Az ACE október 29-én tartotta 2021. évi második közgyűlését hibrid formában. Ez alkalommal 
Ruth Schagemann asszonyt (BAK, Németország) választották a szervezet elnökévé a 2022. 
január 1-jén kezdődő kétéves ciklusra, Georg Pendl leköszönő elnök utódjaként. 
A napirend szerint tárgyalt beszámolókat - az alátámasztó dokumentumok korábbi megismerése 
után – az ACE-tagszervezetek delegáltjai egyhangúan elfogadták. A GA21/2 napirendje és az azt 
alátámasztó dokumentumok az ACE honlapján elérhetők.  ACE website. 
Az ACE végrehajtó bizottságának tagsága is részben megújult: Fulgencio Avilés Inglés 
(Spanyolország), Carl Bäckstrand (Svédország), Dubravko Bacic (Horvátország), Christos 
Christodoulou (Ciprus), Borys Czarakcziew (Lengyelország), Daniel Fügenschuh (Ausztria), 
Selma Harrington (Írország), Paul Jeppesen (Dánia), Ruta Leitenaite (Litvánia) és Diego Zoppi 
(Olaszország) tagokat választotta meg a közgyűlés. 
 
Ruth Schagemann elnökasszonyról 
2006-ban megalapította a VICE VERSA Architektur+Medien építészirodát. A Baden-
Württembergi Építész Kamara nemzeti és európai ügyeivel foglalkozik. Az ACE elnökségi 
tagjaként az elmúlt hat évben részt vett az uniós szolgáltatási és a szakmai képesítésekről szóló 
irányelv végrehajtására adott válaszok koordinálásában, az Európai Bizottság által 2017 
januárjában elindított szolgáltatási csomag bevezetésének jogalkotási folyamatában és egyéb 
belső piaci ügyekben.   
Véleménye szerint az New European Bauhaus kezdeményezés alkalmas az építész szakma 
jövőbeli elképzeléseinek és érdekeinek előmozdítására. Az elmúlt hat évben az ACE végrehajtó 
bizottságának tagjaként és az ACE "A szakmához való hozzáférés" tematikus területének 
koordinátoraként bizonyította kiváló vezetői képességeit. 
 
Az új elnöksége már el is kezdte a munkát, amelyről további információ érhető el az ACE 
honlapján: https://bit.ly/3IlZDJK. 
 
Beszámoló a MÉK közbeszerzéssel kapcsolatos 2021. évi munkájáról 

A mostani ciklusban a két kamarát (MÉK és MMK) a magállapodás szerint dr. Virág Rudolf 
képviseli a Közbeszerzési Hatóság Tanácsában. Az előző időszakban kialakult munkakapcsolat 
alapján több esetben egyeztettettük az ülések aktuális témáját. 
 
Budapest, 2022. március 1. 
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